

a quarterly basis. A \$2 million advance would be paid for such future services.

On his return, Mr. Campbell briefly reviewed the Memorandum of Understanding with the Minister of Energy, Mines and Resources. It was approved by the AECL Board, at its March 31, 1976, meeting, and confirmed on April 7, 1976.

37. On April 7, 1976, AECL received invoices from United Development Incorporated as follows:

- (a) \$5,142,392 for the 1 per cent commission;
- (b) \$8,098,500 for reimbursement of expenses. This was supported by an invoice for \$5,400,000 for expenses by Mr. Eisenberg's organization incurred from June 1972 through January 1976, accompanied by a statement from UDI's auditors saying that expenses had been allocated on the basis of instructions issued by UDI's President. It was also accompanied by three invoices, already paid by UDI, from consulting firms associated with Eisenberg; Triangular Trading Co., Panama, \$1,285,000; Industrie Export GmbH, Germany, \$514,000; and International Shipping and Shipbuilding Establishment, Hong Kong, \$899,500. Each consultant payment was supported by copies of service contracts and evidence that UDI had made the payment; and

(c) \$2,000,000 for an advance on the post-contract services agreement which is subject to a maximum of \$5,142,392.

38. On April 7, 1976, the date of the invoices, Mr. Campbell concluded that the documentation was appropriate, approved the invoices and directed that the accounts be paid.

39. Although not required by the Memorandum of Understanding, which superseded previous agreements, the AECL Treasurer, Mr. E. Deslauriers, with the concurrence of Mr. Campbell, computed interest on the April 7 invoices for the period from February 26 (one month following the effective date of the Korean contract) to April 7. The interest of \$132,289, and the UDI invoices, totalled \$15,373,181. A cheque for this amount was issued by AECL on April 7, 1976, payable to UDI's bank account in London, England.

40. The Memorandum of Understanding provided for a post-contract agreement for services to be rendered by Mr. Eisenberg until the power station warranties expired. This agreement, dated April 7, 1976, provided that all services and costs would be detailed and billed on a quarterly basis. One-half of the \$2,000,000 advance payment was to be applied to the initial billings, after which AECL was required to pay billings as rendered until the maximum of \$5,142,392 had been paid. There was a further provision, that if AECL questioned any billing, it was obliged to pay UDI a minimum of \$175,000 for that quarter.

41. AECL received only one quarterly billing—dated April 30, 1976, for \$295,000—which UDI applied against the

les documents justificatifs appropriés et faire l'objet de factures trimestrielles. Une avance de 2 millions de dollars devait être versée pour ces services futurs.

A son retour, M. Campbell a rapidement examiné le protocole d'accord avec le Ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources. Le protocole a été approuvé par le Conseil d'administration de l'EAEL au cours de sa réunion du 31 mars 1976, et confirmé le 7 avril 1976.

37. Le 7 avril 1976, l'EAEL a reçu de la *United Development Incorporated* les factures suivantes:

- a) \$5,142,392 pour la commission d'un pour cent;
- b) \$8,098,500 pour le remboursement des frais. Ces frais étaient attestés par une facture de \$5,400,000 pour frais encourus par l'organisme de M. Eisenberg du mois de juin 1972 au mois de janvier 1976, et ils étaient assortis d'une déclaration des vérificateurs comptables de l'UDI indiquant que les frais avaient été ventilés conformément aux instructions émises par le président de l'UDI. Ils étaient également assortis de trois factures déjà payées par l'UDI à des cabinets d'experts-conseils associées à M. Eisenberg; il s'agissait de \$1,285,000 pour la *Triangular Trading Company* de Panama, de \$514,000 pour la *Industrie Export GmbH* d'Allemagne fédérale et de \$899,500 pour la *International Shipping and Shipbuilding Establishment* de Hong Kong. Chaque versement effectué à ces cabinets d'experts-conseils était assorti de copies des contrats de service et de preuves que ces versements avaient bien été effectués par l'UDI; et
- c) \$2,000,000 d'avance, conformément à l'accord de services post-contractuels, les avances étant soumises à un maximum de \$5,142,392.

38. Le 7 avril 1976, date des factures, M. Campbell a conclu que les documents justificatifs étaient appropriés, il a approuvé les factures et ordonné les versements.

39. Avec l'accord de M. Campbell, le trésorier de l'EAEL, M. E. Deslauriers, a calculé l'intérêt sur les factures du 7 avril pour la période du 26 février (c'est-à-dire un mois après la date d'entrée en vigueur du contrat avec la Corée) au 7 avril, bien qu'il n'ait pas été tenu de le faire en vertu du protocole d'accord, qui prévalait sur les accords antérieurs. L'intérêt de \$132,289 et les factures de l'UDI atteignaient un total de \$15,373,181. Un chèque de ce montant, payable au compte bancaire de l'UDI à Londres, Grande-Bretagne, a été émis par l'EAEL le 7 avril 1976.

40. Le protocole d'entente prévoyait l'entrée en vigueur d'un accord régissant les services assurés par M. Eisenberg après l'exécution du contrat proprement dit jusqu'à l'expiration des garanties relatives à la centrale. Cet accord, daté du 7 avril 1976, stipulait que tous les services et coûts seraient détaillés et facturés trimestriellement. La moitié de l'avance de 2 millions de dollars devait servir à payer les factures initiales, après quoi l'EAEL devait payer les factures au fur et à mesure jusqu'à concurrence de \$5,142,392. Le protocole stipulait par ailleurs que si l'EAEL mettait en doute l'exactitude des factures, elle devait verser à UDI au moins \$175,000 par trimestre.

41. L'EAEL n'a reçu qu'une facture trimestrielle de \$295,000 datée du 30 avril 1976, comptabilisée par UDI comme